جامع التفاسير رواية ودِرَاية جَمْع ودِراسة للآيات (٥٧-٩٢) من سورة آل عمران اعداد الطالبة: وفاء بنت صالح بن عبد الرحمن الزهراني اشراف الأستاذة الدكتورة: مريم بنت عبد القادر السباعي

مستخلص

هدف البحث إلى تفسير الآيات (٧٥-٩٢) من سورة آل عمران، بطريقتي التفسير المشهورتين لدى المفسرين: التفسير بالرواية، والتفسير بالدراية، والتعرف على مصادر التَّفسير، وتطورُ التأليف، والوقوف على مَنَاهج المُفسرين وطرائقهم في التَّأليف، والإسهام مع زميلاتي وزملائي في هذا المشروع العلمي، الذي يتطلع إليه قسم الشريعة والدراسات الإسلامية، بجامعة الملك عبد العزيز حتى يكتمل وتتحقق الفائدة المرجوة منه، ويعم النَّفع به.

ومن أهم النتائج التي توصلت إليها فيما يخص الآيات التي هي موضوع البحث: انقسام أهل الكتاب إلى قسمين: أمين وخائن، وأن فريقاً من أهل الكتاب يحرفون الكلم, إما لفظاً, وإما معنى، وإما لفظاً ومعنى، وأن الله تعالى أخذ الميثاق على الأنبياء أن يصدق بعضهم بعضاً، وأن يؤمن بعضهم ببعض، فذلك معنى النصرة بالتصديق، ومن بنود الميثاق: أن يؤمنوا بمحمد عليه الصلاة والسلام، وينصروه إن أدركوه، وأمر هم أن يأخذوا بذلك الميثاق على أممهم، وأن التوبة مقبولة متى قامت على أسسها واستوفت شروطها، وأنه لا بد مع التوبة من الإصلاح، وأن المرتد إذا بقي على ردته فإنه لا تقبل توبته عند الموت، وأن من تاب قبل أن يحضر أجله فإن الله تعالى يتوب عليه، وأنه لا فدية تقبل يوم القيامة من أحد ولا فداء لأحد فيه، فأن من مات على الكفر فلن يقبل منه شيء يمنعه من عذاب الله، وأنه كلما أنفق الإنسان مما هو أحب إليه، كان أكثر لبره. أما ما يخص التفسير بصفة عامة فقد توصلت إلى: التكامل بين علوم الدراسات القرآنية المختلفة، وتطور علم التفسير وتدرجه في مسيرته التاريخية، واستفادة المفسرين المتأخرين من المتقدمين، وقلة الخلاف بين السلف في التفسير، وغالب ما صح عنهم من الخلاف يرجع إلى اختلاف التنوع لا النضاد.

وانتهى البحث بتقديم عدد من التوصيات، وهي كما يلي: الحرص على خدمة القرآن الكريم، والسنة النبوية الشريفة، والعمل على تهذيب المصنفات في مجال الدراسات القرآنية، والتفسير خاصة، واستكمال الجهود لإتمام وجمع هذا المشروع، وإخراجه بصورة مطبوعة لتعم الفائدة.

The interpretations collector Recitation and knowledge, collecting and studying Verses (75-92) from the Chapter of Al-Emran

Done by: Wafa saleh Abdulrahman alzahrani

The supervision of Prof. Dr. Mariam alSibai

Abstract

This study aims to interpret verses (75-92) from Al-Emran chapter, with use of the two well-known interpretation methods; interpretation with recitation, and interpretation with knowledge. It aims also to recognize interpretation resources and the development of authoring, to identify interpreters approaches and their authoring modalities.

Multiple results were found, of them, the most important, regarding the verses under study, the division of People of the Book into two devisions: honest and traitor. Some of them wrest the sacred speech either in pronunciation, meaning or both. And Allah took the charter from the prophets (peace be upon them) to believe and trustee each other, this is the meaning of support with believing. From the charter items: to believe in prophet Mohammed (peace be upon him), to support him if they append, and to ask their followers to believe in him, and repentance is accepted whenever built on foundations, and requirements were met along with the intention to reform, and if the apostate died, the repentance will not be accepted except before death and if a person died on disbelief, nothing will protect him from Allah's punishment. And whenever the person spend more of what he likes, it will be better for his righteousness. Regarding the interpretation in general, the study found that there are an integration between the different Quranic studies, development of the exegesis and its gradation in the historic march, beneficial of the latecomers interpreters from the former ones, the minority of conflicts between predecessors, that was for the diversity not the opposition.

Finally, the study concluded with some recommendations as follows: the diligence to serve the Holy Quran and the Sunna, disciplining the workbooks in Quranic studies especially the interpretation.